

## مقارنة نموذج السلاسل الزمنية متعددة المتغيرات VAR (P) والتحول الموجي للتنبؤ بإمدادات المياه في الأنهار العراقية

أ.م.د. نبيل جورج ناسي      أ.م.د. محمد عبدالمجيد بادل      شيماء محمد شاكر  
إقليم كركستان العراق - جامعة صلاح الدين - قسم الإحصاء      الدائرة الإحصائية للأقليم

في هذا البحث استخدم مرشح الموجية على أزمة موارد المياه في العراق والمنظمة بهجري درجة والوقت، وهي من الأزمات الكبيرة والتي لها تأثيرها الاقتصادي المهم منذ عام 1980، من خلال دراسة وتحليل موارد هذين النهرين في العراق للاعوام 1980-2021 وتطبيق نموذج الارتباط الذاتي VAR(P) في متعدد المتغيرات للسلسلة الزمنية وهو نموذج التقاطع بين المتغيرات وتم تعديل النموذج بالتحليل المويدي ويعطي النموذج تحليل مفصل و جيد من خلال اختيار الفروض الواجب توفرها في السلسلة الزمنية باستخدام برنامج STATA v.17 ولاكثر من متغير وعن طريق المقاييس الإحصائية التي تعطي أقل قيمة FPE, SBIC, HQIC, AIC القيمة القصوى لـ  $R^2$  التنبؤ بالواردات لمياه درجة والوقت خلال اللفظة سنوات القلدمة من 2026-2022، نستنتج أن قيم المعدل السنوي للواردات المائية من النهرين في تناقص مستمر بعد عام 2021.

## Comparison Multivariate Time Series Model VAR(P) and wavelet Transformation to forecast Water Supply of Iraqi Rivers

Dr. Nabeel G. Nancy      Dr. Mohammed A. Badal      Shaymaa M. Shakir

[Nabeel.sultaiman@su.edu.krd](mailto:Nabeel.sultaiman@su.edu.krd)      [Muhammed.badal@su.edu.krd](mailto:Muhammed.badal@su.edu.krd)      Statistical office Region  
Assistant, Professor- Sallahaddin University-Statistics Department

In this paper, the wave filter was used on the water resource crisis in Iraq, represented by the Tigris and Euphrates rivers, which is one of the major crises and has an important economic impact since 1980, through the study and analysis of the Tigris and Euphrates rivers of water resources in Iraq for the years 1980-2021 and the application of the autocorrelation model VAR(P) in the multivariate time series, which is the intersection model between the variables. The model has been modified by time series, which is the intersection model between the variables. The model has been modified by wavelet analysis. The model gives a detailed and good analysis by testing the hypotheses that must be provided in the time series using the STATA v.17 program and for more than one variable and through statistical measures that give The lowest value of FPE, SBIC, HQIC, AIC and the maximum value of  $R^2$ . Forecasting the imports of the Euphrates and Tigris waters during the next five years from 2022-2026, we conclude that the values of the annual rate of water imports from the two rivers are decreasing after 2021.

**Key words:** VAR(P), FPE, SBIC, HQIC,  $R^2$ , AIC, Haar wavelet, Stationary, Wavelet transformation, Wavelet denoising, Daubechies Wavelet.